

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23-27 آذار/مارس 2024



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

FEM/37/A.1.rev

21 آذار/مارس 2024

الدورة السابعة والثلاثون لمنتدى النساء البرلمانيات

جدول الأعمال المؤقت

دورات منتدى النساء البرلمانيات مفتوحة أمام البرلمانيات النساء والبرلمانيين الرجال.

السبت 23 آذار/مارس 2024، من الساعة 10:30 إلى الساعة 13:00، ومن الساعة 14:30 إلى الساعة 17:30

1. إقرار جدول الأعمال

2. الأنشطة للنهوض بالمساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية)

سيتم إطلاع المشاركين على ما يلي:

(أ) أعمال مكتب النساء البرلمانيات ومداولاته في الدورتين المعقودتين في لواندا، في 23 تشرين الأول/أكتوبر 2023، وفي جنيف، في 23 آذار/مارس 2024.

(ب) عمل مجموعة الشراكة بين الرجال والنساء (الجنديرية) وتوصياتها

(ج) الأنشطة التي اضطلع بها الاتحاد البرلماني الدولي لتعزيز المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية) (البند -2(c)

Inf.1 إلى Inf.6)

3. المساهمة في أعمال الجمعية العامة الـ148 من منظور جندي (البند 1-Inf.3)

بناء على توصية المكتب، سيدعو المنتدى إلى مناقشة واحد من مشروعَي القرارين المدرجين في جدول أعمال الجمعية العامة الـ148، وهو مواجهة الآثار الاجتماعية والإنسانية لأنظمة الأسلحة الذاتية التشغيل والدكاء الاصطناعي (اللجنة الدائمة للسلم والأمن الدوليين). وسيناقش المشاركون مشروع القرار من منظور جندي وسيصدرون توصيات بشأن التعديلات



المتصلة بالجندير التي سيقدمها منتدى النساء البرلمانيات إلى اللجنة الدائمة. ولهذا الغرض، سيعمل المشاركون في الجلسات العامة.

وبناء على توصية المكتب، سيعين المنتدى رئيسة، ومقررة للنقاش. وستقدم المقررة توصيات من النقاش إلى منتدى النساء البرلمانيات في جلسته بعد الظهر.

وسيعقد النقاش من الساعة 11:30 إلى الساعة 13:00.

وسيستأنف المنتدى أعماله عند الساعة 14:30.

4. حلقة نقاش حول النساء بانيات السلام ينهضن بالسلام المستدام (البند 1-Inf-4)

يؤكد جدول أعمال المرأة والسلام والأمن على أهمية مشاركة المرأة مشاركة كاملة وفعالة بوصفها عنصراً فاعلاً في تعزيز السلام والأمن. وهو يدعو إلى إدماج المنظورات الجنديرية في عمليات السلام وحفظ وبناء السلام والجهود الأمنية. ويتناول جدول الأعمال أيضاً كيفية تأثر النساء والفتيات بالنزاعات المسلحة والأزمات بطرق محددة - ويدعو بالتالي إلى تنفيذ تدابير لمنع انتهاكات حقوق الإنسان الخاصة بهن ومعالجتها وتقديم التعويضات عنها.

ومع ذلك، وعلى الرغم من إحراز بعض التقدم، فشلت الممارسات الدبلوماسية والأمنية الوطنية والدولية في التنفيذ الحقيقي لجدول الأعمال، لا سيما في ما يتعلق بمشاركة المرأة في عمليات صنع القرار بشأن السلام والأمن، التي لا تزال محدودة للغاية. ومع ذلك، فإن النساء بانيات السلام هن في طليعة التفاوض أو التوسط مع الجماعات المسلحة والحكومات لتأمين الغذاء والأدوية للفئات الأكثر ضعفاً، ومساعدة المشردين وتقديم الدعم لضحايا العنف الجندي والجنسي في النزاعات. ولا تقتصر أعمالهن على إجراءات صنع السلام الرسمية وغير الرسمية، بل تشمل أيضاً أنشطة كسب الرزق، والمعونة الإنسانية، والممارسات التقليدية للحوار داخل المجتمعات المحلية.

وستستكشف حلقة النقاش كيف يمكن للبرلمانيين تحسين تنفيذ جدول أعمال المرأة والسلام والأمن والعمل مع النساء بانيات السلام لتعزيز العمليات الشاملة والمراعية للاعتبارات الجنديرية التي من المرجح أن تفضي إلى سلام مستدام. كما ستنظر في سبل دعم البرلمانيين لأعمال النساء بانيات السلام، وضمان سلامتهن، وإدراجهن في صنع القرارات المتعلقة بالسلام والأمن، وتزويدهن بالموارد اللازمة لمواصلة عملهن الحاسم.

وستعقد حلقة النقاش من الساعة 14:30 إلى الساعة 16:30.

5. تقرير عن مناقشة مشروع قرار في جدول أعمال الجمعية العامة الـ148

ستقدم مقررّة فريق النقاش تقريرها. وسيطلب المنتدى بعد ذلك من المقررة أن تتشاور مع رئيسة مكتب النساء البرلمانيات وأن تعد أيّ تعديلات تقدم أثناء مناقشات اللجنة الدائمة للسلم والأمن الدوليين.

6. انتخابات مكتب النساء البرلمانيات

منتدى النساء البرلمانيات مدعو لملء المناصب الشاغرة في مكتب النساء البرلمانيات. وستجرى الانتخابات على أساس الترشيحات التي تقدمها المجموعات الجيوسياسية.

7. مكان وموعد انعقاد الدورة الثامنة والثلاثين لمنتدى النساء البرلمانيات



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

FEM/37/A.1-rev
21 March 2024

37th Session of the Forum of Women Parliamentarians

Provisional agenda

Sessions of the Forum of Women Parliamentarians are open to women and men parliamentarians

Saturday, 23 March 2024, from 10:30 to 13:00 and from 14:30 to 17:30

- 1. Adoption of the agenda**
- 2. Activities to advance gender equality**

Participants will be briefed on:

 - (a) the work of the Bureau of Women Parliamentarians and its deliberations at the sessions held in Luanda on 23 October 2023 and in Geneva on 23 March 2024;
 - (b) the work and recommendations of the Gender Partnership Group;
 - (c) IPU activities for the promotion of gender equality (**Items 2(c)-Inf.1 to Inf.6**)
- 3. Contribution to the work of the 148th Assembly from a gender perspective (Item 3-Inf.1)**

On the recommendation of its Bureau, the Forum will discuss one of the draft resolutions that is on the agenda of the 148th Assembly, entitled *Addressing the social and humanitarian impact of autonomous weapon systems and artificial intelligence* (Standing Committee on Peace and International Security). Participants will discuss the draft resolution from a gender perspective and issue recommendations on gender-related amendments to be submitted by the Forum of Women Parliamentarians to the Standing Committee. For this purpose, participants will work in plenary.

On the recommendation of its Bureau, the Forum will designate a Chairperson and a Rapporteur for the discussion. The Rapporteur will present recommendations from the discussion to the Forum of Women Parliamentarians at its afternoon sitting.

The discussion will take place from 11:30 to 13:00.

The Forum will resume its work at 14:30.
- 4. Panel discussion on *Women peacebuilders advancing sustainable peace* (Item 4-Inf.1)**

The women, peace and security (WPS) agenda stresses the importance of women's full and effective participation as active agents in promoting peace and security. It advocates for the incorporation of gender perspectives into peace processes, peacekeeping, peacebuilding and security efforts. It also addresses how women and girls are affected by armed conflict and crisis in specific ways – and therefore calls for the implementation of measures to prevent, address and provide reparations for violations of their human rights.

E

#IPU148

Despite some progress, national and international diplomatic and security practices have failed to truly implement the agenda, particularly as regards the participation of women in decision-making processes on peace and security, which remains very low. Yet women peacebuilders are at the forefront of negotiating or mediating with armed groups and governments to secure food and medicines for the most vulnerable, and of helping displaced people and providing support to victims of gender-based and sexual violence in conflict. Their actions are not limited to formal and informal peacemaking procedures, but also encompass livelihood activities, humanitarian aid and traditional practices of dialogue within communities.

The panel discussion will explore how parliamentarians can improve implementation of the WPS agenda and work with women peacebuilders to promote inclusive and gender-sensitive processes that are more likely to lead to sustainable peace. It will also look at how parliamentarians can support the actions of women peacebuilders and ensure that they are safe, included in peace and security decision-making and have the resources to continue their critical work.

The panel discussion will take place from 14:30 to 16:30.

5. Report on the discussion on a draft resolution on the agenda of the 148th Assembly

The discussion group Rapporteur will present her report. The Forum will then ask her to consult with the President of the Bureau of Women Parliamentarians and prepare amendments to be presented during the debates of the Standing Committee on Peace and International Security.

6. Elections to the Bureau of Women Parliamentarians

The Forum of Women Parliamentarians is called upon to fill the vacant seats on the Bureau of Women Parliamentarians. Elections will be held on the basis of candidatures submitted by the geopolitical groups.

7. Venue and date of the 38th session of the Forum of Women Parliamentarians